
مجبور شديم به جاي پول، جنس بگيريم!
بي پول��ي در ورزش بيداد مي کن��د و روزي 
نيست که صداي اعتراض ورزشكاري بلند 
نشود. بسياري از باش��گاه ها با وجود اين که 
قراردادهاي بسيار پاييني با ورزشكاران خود 
مي بندند باز هم تواناي��ي پرداخت همه آن 
را ندارند. يكي از اين رشته ها تكواندو است. 
عليرضا نصرآزاداني، سرمربي تيم گيتي پسند در خصوص عدم پرداخت 
قرارداد تكواندوکاران تيمش مي گويد: »من امسال کلاً درگير مشكلات 
مالي شاگردانم بودم. دو ماه قبل جلسه اي با رئيس کارخانه داشتيم که 
دست آخر قرار شد ما به جاي دريافت قرارداد از اجناس توليدي کارخانه 
استفاده کنيم. مجبور به اين کار شديم و چاره اي نداشتيم. البته همان 
اجناس هم هنوز به دست ما نرسيده است. محصولات گيتي پسند وسايل 

ساختماني است و مجبوريم کابينت و پكيج و لوله پوليكا بگيريم.«

 كوتاهي مسئولان و افزايش بي اخلاقي ها 
در فوتبال

فرهنگ هواداري در ايران سال هاست به کما رفته و تلاشي براي احياي آن 
صورت نمي گيرد، نتيجه آن هم هرچند وقت يكبار در ورزشگاه هاي فوتبال 
خودش را نشان مي دهد و به تصميم گيرندگان فوتبال کشور تلنگر مي زند، 
تلنگرهايي که آژير خطر را براي فوتبال ايران به صدا درآورده، اما مسئولان 
گويا صداي آن را نمي شنوند و هر س��ال که مي گذرد تصاوير تلخ تري از 
استاديوم هاي کشورمان مخابره مي شود. آخرين آن هم اتفاقات تلخ ورزشگاه 
غدير اهواز و سرهاي خونين و شكسته تماشاگران بود که قرباني درگيري 
روي سكوها شده بودند. صحنه هاي دردناکي که نشان از مرگ اخلاق روي 
سكوهاي ورزشگاه هاي ايران دارد، اما همچنان فرهنگ سازي محلي از اعراب 
براي مديران فوتبال کشور ندارد و آنها را تكان نمي دهد. البته مرگ اخلاق و 
فرهنگ در فوتبال کشور منحصر به ورزشگاه ها نيست و افزايش فساد اخلاقي 
و اجتماعي در جامعه فوتبال مؤيد بحران وحشتناك اخلاق در فوتبال کشور 
است، فوتبالي که مديران و تصميم گيرندگان آن تنها به دنبال نتيجه گرايي 
و مسائل اقتصادي هس��تند و جايي براي فرهنگ در برنامه هايشان ديده 
نمي شود و برنامه هاي فرهنگي و اخلاقي در سطح فوتبال کشور تنها به 
برنامه هاي سطحي و نصب دو بنر و تابلو خلاصه مي شود، برنامه هايي که 
تاکنون نتوانسته گرهي از مشكلات فرهنگي حاکم بر فوتبال کشور باز کند. 
همين نگاه سطحي باعث مي شود تا حتي مديران فرهنگي منصوب شده در 
فوتبال کشور نيز با فراموشي وظيفه اصلي شان با روي آوردن به فعاليت هاي 

اقتصادي و خارج از چهارچوب، حتي پايشان به زندان اوين هم باز شود. 
در حالي کارهاي فرهنگي و اخلاقي در فوتبال ايران رو به فراموشي است که در 
مقابل فساد در جامعه فوتبال و اتفاقات تلخ روي سكوها و درگيري هاي خونين 
در ورزشگاه ها رو به افزايش است، طوري که مي توان ولنگاري اخلاقي در بين 
فوتبالي ها با سرعت زياد در حال حرکت است و مسئولان به جاي پيشگيري 
و جلوگيري از اين وضعيت خودشان نيز در اين مسير همراه شده اند و يكي 
از بخش هاي پرونده فس��اد در فوتبال که توسط مجلس تهيه شده، گوياي 
واقعيت تلخ پشت پرده سيستم مديريتي فوتبال کشور است، فوتبالي که با 
وجود اقبال گسترده اي که در سطح جامعه نسبت به اين ورزش وجود دارد، اما 
از نظر فرهنگي در حال سقوط آزاد است و آژير خطر آن سال هاست که به صدا 
درآمده، اما مديران فدراسيون و باشگاه ها کمترين اهميتي به آن نمي دهند. 
به همين خاطر هرچند ديدن تصاوير س��رهاي شكسته ش��ده و خون آلود 
تماشاگران ورزش��گاه غدير اهواز در جريان بازي پرس��پوليس و استقلال 
خوزستان قابل تأمل و ناراحت کننده است، اما با وجود چنين مسائلي با توجه به 
سيستم حاکم بر فوتبال کشور که کوچك ترين اهميتي به مسائل و برنامه هاي 
فرهنگي نمي دهد، نبايد از رخ دادن چنين اتفاقات تلخي زياد تعجب کرد. علاوه 
بر اين فحاشي هاي گسترده در ورزشگاه ها در جريان مسابقات فوتبال هم ديگر 
پرده اي از بي اخلاقي هاي رايج در ورزشگاه هاست و ويدئوي فحش هاي رکيك 
ليدرهاي يكي از تيم هاي بزرگ پايتخت که در چند هفته اخير در شبكه هاي 

اجتماعي منتشر شده، عمق فاجعه را نشان مي دهد. 
در اين بين نقش فدراس��يون فوتبال و باش��گاه ها در فضاي غيراخلاقي 
ورزشگاه ها و سنگ اندازي و درگيري هواداران قابل چشم پوشي نيست و از 
رئيس فدراسيون فوتبال گرفته تا مدير باشگاه ليگ برتري در رخ دادن چنين 
فضايي مقصر هستند و کوتاهي آنها در اولويت قرار دادن فرهنگ و اخلاق به 
مسائل فني و اقتصادي سبب شده تا فوتبال ايران در بحران وحشتناکي از 
نظر فرهنگي گرفتار شده باشد، ورزشي که با توجه به علاقه مندان زيادي که 
در بين مردم دارد و برخي بازيكنان آن به عنوان الگو در جامعه مطرح هستند، 
رشد فضايل اخلاقي و فرهنگي با توجه به اين تأثيرگذاري بايد در اولويت 
برنامه هاي مسئولان فدراسيون فوتبال و باشگاه ها قرار بگيرد، باشگاه هايي که 
پسوند فرهنگي دارند، اما نه تنها تلاشي براي فرهنگ سازي بين هواداران و 
بازيكنان نمي کنند، بلكه با فراموشي اين موضوع مهم، فرصتي را براي جولان 

بي فرهنگي در استاديوم ها و فساد بين فوتبالي ها فراهم مي کنند. 

چلسي - منچستريونايتد؛ امروز 18:30
گذر مورينيو به استمفوردبريج افتاد

مصاف چلسي و منچستريونايتد در ورزشگاه استمفورد بريج هيجان را 
در ليگ جزيره به اوج خود مي رساند. آخرين ديدار هفته نهم را آبي ها 
در خانه مقابل شياطين سرخ برگزار مي کنند. دو تيمي که هر کدام براي 
کسب پيروزي انگيزه هاي خاص خودشان را دارند. در يک سو ميزبان 
براي صعود در جدول رده بندي تلاش مي کند و در سوي ديگر نيز خوزه 
مورينيو براي آنکه توانايي هايش را نشان دهد، دست به هر کاري مي زند. 

   تقابل خوزه و آبراموويچ
آقاي خاص پس از يك فصل دوري دوباره گذرش به اس��تمفوردبريج 
افتاد. خوزه مورينيو طي دو دوره حضور در چلسي نتايج درخشاني را به 
همراه اين تيم کسب کرد. منتها هر دو بار نيز با حكم آبراموويچ از کار 
برکنار شد. در هر دو دوره مالك روس ثابت کرد که اصلًا تحمل شكست 
و نتايج ضعيف را ندارد و با کوچك ترين فشاري سرمربي را از کار برکنار 
مي کند. همين فصل گذشته نيز عملكرد ضعيف بازيكنان چلسي سبب 
ش��د تا مورينيو خيلي زود با حكم اخراجش مواجه ش��ود. با اين حال 
همانطور که انتظار مي رفت خوزه آنقدر صبر کرد تا با يك پيشنهاد خوب 
از تيم هاي انگليسي به جزيره برگردد. منچستريونايتد همان تيمي است 
که اين بار با آنها رودرروي چلس��ي قرار مي گيرد. اظهارنظرهاي آقاي 
خاص پيش از مواجه دوباره با تيم آبراموويچ حساسيت ها را دوچندان 
کرده است: »آبراموويچ تصميم به اخراج من گرفت و اين اتفاق هرگز با 
رضايت طرفين نبود. من باشگاه را بدون گفتن هيچ جمله توهين آميزي 
نسبت به هيچ يك از ارکان چلسي ترك کردم. من علاقه مند بودم تا به 
جاي ادامه مربيگري در کش��ورهاي ديگر، مسائلي را در چلسي تغيير 
بدهم، اما زمان به من اين اجازه را نداد. اين تصميم توسط رياست باشگاه 
گرفته شد و من نيز در نهايت ادامه و احترام، برگه ها را امضا کردم و سعي 

کردم، آرامش خودم را حفظ کنم.« 
   بخشي از تاريخ چلسي

مورينيو در ادامه صحبت هاي حاش��يه اي اش عليه س��ران چلسي به 
جام هايي که براي اين تيم آورده، اش��اره کرد: »صبر کردم تا تيمي در 
انگليس به سراغ من بيايد و خوشبختانه حالا شانس هدايت تيم بزرگي 
مثل منچستر را دارم. بعد از جدايي از چلسي، زندگي روزمره خود را در 
لندن ادامه دادم و کارهايي مثل فوتب��ال ديدن، قدم زدن در خيابان و 
رفتن به باشگاه را از سر گرفتم. اخراج شدن از يك باشگاه براي هيچ کس 
خوشايند نيست، اما بايد پذيرفت که بخشي از حرفه ما به شمار مي آيد 
و اين اتفاق شامل خيلي از مربيان بزرگ در تاريخ فوتبال نيز شده است. 
اگر قادر به انجام هيچ کاري در چلسي نبودم، اين جدايي براي من بسيار 
سخت تر بود اما من زماني از چلسي جدا ش��دم که احساس مي کردم 
کار خود را به خوبي انجام داده ام. احساس مي کنم که اين اتفاق به رغم 
ميل باطني سران چلسي رخ داد، اما حتي اگر آنها با ميل و علاقه، من را 
اخراج کرده باشند، نمي توان کتمان کرد من بخشي از تاريخ اين باشگاه 
هستم و آنها نيز جزئي از دوران مربيگري من به شمار مي آيند.« مورينيو 
زماني که هدايت اينترميلان را برعهده داشت، چلسي را شكست داد و به 

يك چهارم نهايي ليگ قهرمانان رسيد. 
   برتري چلسي نسبت به شياطين

چلسي ميزبان، جايگاه پنجم را در اختيار دارد در حالي که رقيب امروز 
آنها دو پله پايين تر از آنها در رده هفتم است. برتري دو امتيازي آبي ها 
نسبت به ش��ياطين قرمز کفه ترازو را به نفع تيم کونته سنگين کرده 
است. با اين حال اين مربي ايتاليايي معتقد است بازيكنانش نبايد اسير 
حواش��ي اين بازي شوند: »ديدار س��ختي مقابل يك تيم قدرتمند در 
منچستر پيش رو داريم. بازي مقابل مورينيو نيست. خيلي مهم است 
که روي زمين، بازي و بازيكنان يونايتد تمرکز داشته باشيم و به درستي 
آماده شويم. طبيعي است وقتي که يك مربي به باشگاهي که روزهاي 
خوبي در آن سپري کرده بازمي گردد، استقبال گرمي از او به عمل بيايد 
ولي مهم ترين چيز اين است که روي بازي تمرکز داشته باشيم. اين حق 
اوست که استقبال گرمي از او به عمل  آيد. وقتي سوت به صدا در مي آيد، 
مهم است که بازي کنيم و يونايتد را يك حريف، يك دشمن ببينيم.« 
اگرچه اين ديدار تنها يكي از بازي هاي ليگ انگليس اس��ت، اما براي 
هر دو مربي که تنها يك بار )سال 2009( رودرروي هم قرار گرفته اند، 
بسيار مهم است که پيروز ميدان باشند. در آخرين رويارويي چلسي و 

منچستريونايتد، دو تيم به تساوي يك- يك رضايت داده اند.

تصويرهايي که از اتفاق پنج شنبه در خلال بازي 
استقلال خوزستان و پرسپوليس از غدير اهواز 
پخش شد، شوکه کننده بود. باورش سخت بود 
که اينجا غدير اهواز است نه خيابان هاي فرانسه 
در خلال رقابت هاي يورو 2016 و اينها که اينگونه 
به جان ه�م افتاده اند، هواداران پرس�پوليس و 
استقلال خوزستان هس�تند نه هوليگان هاي 
فوتبالي انگليس و روس�يه که افسارگسيخته 
فوتبال را به کف خيابان هاي پاريس کشاندند. 
نخستين بار که سرفرکي در بازي با سپاهان در تختي 
نشانه قلوه سنگ يك هوادار خوزستاني قرار گرفت 
و خون صورت سرمربي فولاد را پوشاند بايد فكري 
براي اين اتفاق مي شد، اما انداختن تقصير به گردن 
ديگران و بازي با کلمات براي لاپوشاني ماجرايي تلخ 
که مي شد در نطفه خفه شود، کار را به جايي رساند 
که خون بازي براي مرتبه دوم و سوم هم در اهواز روي 
پرده برود. مرتبه بعدي در بازي پرس��پوليس برابر 

اس��تقلال اهواز در تختي بود که باز هم تماشاگران 
اس��تاديوم را با ميدان نبرد اشتباه گرفته و با پرتاب 
سنگ هاي ريز و درشت به سمت يكديگر، صحنه هاي 
دلخراشي را به تصوير کشيدند که اگر همان زمان هم 
با عاملان فجايع تختي برخوردي جدي مي ش��د، 
خون بازي 3 در غدير اهواز روي پرده نمي رفت و کار 
به جاهاي باريك نمي کش��يد، اما شايد قرار نيست 
تا پيكري سرد و بي جان در ورزشگاه تشييع نشده، 

فكري براي اين اتفاقات ناخوشايند بشود. 
وقتي ورزشگاه تختي صحنه خاك و خون شد، گفتند 
که اگر بازي در غدير برگزار مي شد، شاهد اين فجايع 
نبوديم، اما غدير صحنه هايي دلخراش تر را به تصوير 
کش��يد از هواداراني که بعد از تفتيش بدني، فاصله 
چند دقيقه اي تا سكوها را با فكر آماده باش دفاعي طي 
کردند که از سنگ هاي در بين راه غافل نبوده و آنها را 
با خود به همراه بردند. سنگ هايي که در بين بازي به 
سر وکله هواداران کوبيده شد و فجايع باور نكردني را 

رقم زد! اما اگر اين بار هم فكري جدي براي اين ماجراي 
وحشتناك نشود، باز هم شاهد خون بازي ها در اهواز 
خواهيم بود. فرقي هم نمي کند تختي باشد يا غدير. 

چراکه سنگ همه جا هست!
بهروان، رئيس سازمان ليگ با تأس��ف بار خواندن 
اتفاقات غدير تأکيد مي کند که يك جاي کار مي لنگد: 
»بدون ش��ك همه تلاش مي کنند که مسابقات به 
بهترين شكل ممكن برگزار ش��ود و زحمت خود را 
مي کشند، اما حتماً يك جاي کار مي لنگد که شاهد 
اين اتفاقات هستيم. بايد فرهنگ سازي شود. چند ماه 
آينده در اين ورزشگاه بايد مسابقات جام باشگاه هاي 
آسيا برگزار شود اما آيا با اين شرايط مي توان چنين 
مسابقاتي را برگزار کرد؟ مسئولان بايد جدي مسئله 
را پيگيري کنند. اگر يك بار چنين مسئله اي رخ دهد 
مي گوييم اتفاق است، اما نه هر فصل. اين ديگر يك 

اتفاق ساده نيست و نبايد به سادگي از آن گذشت.«
حسن زاده، رئيس کميته انضباطي اما معتقد است 

که جريمه و تنبيه عامل بازدارنده اين اتفاقات نيست: 
»متأسفم که در ورزش��گاه اتفاقاتي رخ مي دهد که 
سلامت هواداران و تماشاگران به خطر مي افتد. طبق 
قوانين مي توانيم تماشاگران را از حضور در ورزشگاه 
محروم کنيم، يا جريمه هاي سنگين در نظر بگيريم يا 
حتي بازي هاي ميزبان را در شهري ديگر برگزار کنيم. 
بدون شك به زودي مسئله بررسي شده و رأي آن نيز 
صادر مي شود، اما باز هم نمي توان گفت که نتيجه 
قطعي خواهد داد. بحث ما آرامش روي سكوهاست 
که با فرهنگ سازي اعمال مي شود. براي آرامش در 
روي سكوها به غير از تنبيه انضباطي عوامل ديگري 
بايد در کنار هم قرار بگيرند. برخوردها و صحبت هاي 
قبل بازي خيلي تأثيرگذار است. وقتي تيم ها به هر 
قيمتي مي خواهند نتيجه بگيرند، مشخص است که 
تماشاگران ذهنيت پيدا مي کنند. جريمه به تنهايي 
کارس��از نيس��ت و بايد همه براي ايجاد آرامش در 

ورزشگاه ها دست به دست هم بدهيم.«
طالقاني، رئيس هيئت فوتبال استان خوزستان اما 
معتقد اس��ت که در خصوص اتفاقات غدير، نيروي 
انتظامي وظيفه خود را به درستي انجام نداده است: 
»يكسري مسائل امنيتي در اين بازي رعايت نشد. 
البته اين موضوع اصلاً دست ما نيست که بخواهيم به 
آن بپردازيم. اين وظيفه من نيست که بين هواداران 
استقلال خوزستان و پرسپوليس، يك مرز مشخص 
کنم يا قانون حق 10 درصدي تماشاگران تيم مهمان 
را رعايت کنم. نيروي انتظامي بايد چنين کاري را 
انجام مي داد. آنها نبايد اج��ازه مي دادند طرفداران 
دوتيم در فاصله نزديك از يكديگر بنشينند. اين کار 
من نيست. من دست تنها نمي توانم کاري انجام دهم 
يا براي هر تماشاگر يك مأمور بگذارم. سؤال من هم 
مثل همه مردم، اين است که چرا يك تماشاگر بايد با 
اين همه سنگ و اشياي ديگر وارد ورزشگاه شود؟! اين 
موضوع که در دست نيروي انتظامي است. فصل قبل 
که آن اتفاقات در بازي استقلال اهواز - پرسپوليس 
در ورزشگاه تختي رخ داد، همه گفتند چرا بازي در 
غدير برگزار نمي شود. همين نيروي انتظامي هم به ما 
گلايه کرد که بايد بازي را در غدير برگزار مي کرديم. 
اين هم نتيجه برگزاري بازي در غدير! با اينكه معتقدم 
اتفاقات تلخي رخ داد، اما همه چيز مي توانست بدتر 
از اين هم باشد. ممكن بود چند نفر به خاطر همين 

سنگ پراني ها جان خود را از دست بدهند.«
البته همانطور که رئيس هيئت فوتبال خوزستان 
اشاره مي کند، مي توانس��ت ماجرا به مراتب بدتر از 
اين هم باشد اما تعداد زخمي ها و مجروحان به قدري 
هست که مسئولان ديگر توجيهي براي بي توجهي 
به اين مسئله نداشته باشند و تصميمي اساسي براي 
عدم تكرار چنين فجايعي در ورزشگاه ها داشته باشند. 

چه در تختي و غدير اهواز يا ورزشگاهي ديگر. 
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 نگاه وزير ورزش جديد 
بايد فراتر از 2 باشگاه و چند فدراسيون باشد

ورزش حوزه پرمخاطب و بس��يار مهمي 
اس��ت و به همي��ن خاطر ن��گاه وزير اين 
وزارتخانه بايد بس��يار فراتر از دو باشگاه 
و چند فدراسيون ورزش��ي خاص باشد. 
در مديري��ت عالي ورزش کش��ور بايد در 
راستاي بهتر شدن اوضاع باشد و اميدوارم 
با انتخاب مديري آش��نا با ورزش از سوي 
رئيس دولت تدبير و اميد براي اين حوزه 
پرمخاطب شاهد روند رو به رشد و حرکت 
توسعه کمي و کيفي در اين حوزه باش��يم. بايد به اين نكته مهم توجه 
داشته باشيم که همه مشكلات ورزش ناشي از نحوه مديريت آن نيست 
بلكه مسائل و مشكلات ديگري از جمله اعتبارات و محدوديت هاي مالي 
نيز در اين اتفاق تأثير زيادي دارد و اميدوارم هرچه سريع تر تصميماتي 
گرفته شود که ورزش با آرامش بيشتر کار خود را ادامه دهد. گودرزي 
يا هر فرد ديگري که مسئوليت ورزش را برعهده مي گيرد بايد کلان نگر 
باشد و با درك و نگاه عميق به کل ورزش سياست هاي خود را بر همين 
اساس بچيند. به نظر من يكي از مشكلات گودرزي اين بود که خود را 
درگير مسائل چند فدراسيون خاص و حاشيه هاي دو باشگاه کرده بود 
در حالي که در مديريت مجموعه ورزش و مسائل مربوط به آن بايد نگاه 
بسيار کلان تري از اين داشته باش��يم. برخي مي گويند وزير بايد حتماً 
ورزشي باشد و زماني که خودم نيز به عنوان رئيس سازمان تربيت بدني 
معرفي شدم برخي دوستان ما را نيز غيرورزشي معرفي مي کردند، در 
حالي که اينگونه نيس��ت. آيا هر فردي که بتواند فوتبال را خيلي خوب 
بازي کند، حتماً يك مدير ورزشي قدرتمند است؟ براي مديريت ورزش 
آنچه ضروري است آشنايي با وضعيت ورزش کشور و فهم آن خواهد بود و 
به اعتقاد من هم کسي که هيچ شناختي از ورزش ندارد و اين فضا را درك 
نمي کند، نبايد مديريت وزارت ورزش و جوانان را برعهده بگيرد. وزيري 
بايد سكان ورزش را در دست بگيرد که بتواند با شناخت ورزش، براي حل 
مشكلات آن و قرار گرفتن ورزش در مسير پيشرفت برنامه ريزي کند و در 

اين بخش موفق باشد تا مشكلات گذشته تكرار نشود.
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مي خواهم در هر سه بازي برگشت گل بزنم
دور برگشت مرحله گروهي ليگ قهرمانان 
در حالي برگزار مي شود که سردار آزمون، 
مهاجم روستوف در دور رفت نتوانست موفق 
به گلزني شود و حالا در دور برگشت بايد در 
سه بازي برابر بايرن مونيخ، PSV آيندهوون 
و اتلتيكومادريد به ميدان برود. آزمون در اين 
خصوص مي گويد: »در بازي رفت برابر اندرلخت و آژاکس گلزني کردم 
و مقابل آيندهوون يك پاس گل دادم. در بازي هاي برگشت دوست 
دارم برابر هر سه تيم گلزني کنم تا هوادارانمان را خوشحال کنم. البته 
مدافعان اتلتيكومادريد جزو بهترين مدافعان دنيا هستند و هر چهار 
عنصر خط دفاعي اين تيم بهترين هستند. آنها بازي خودشان را به 
بهترين نحوه ممكن انجام مي دهند و آناليزور هاي بسيار خوبي هم 

دارند. با اين حال اميدوارم در اين بازي گلزني کنم.«

سعيد احمديان

دوبنده هاي سوريان به نوجوانان كشتي اهدا شد
حميد س��وريان نابغه بي بديل کش��تي 
فرنگي کشورمان دوبنده هايي که با آن 
درمسابقات مختلف شرکت کرده بود را با 
حضور در آکادمي شهيد رضايي مجد، به 
نوجوانان و جوانان فرنگي کار ايراني اهدا 
کرد. اين اقدام ارزشمند به شدت باعث 
خوشحالي نوجوانان کشتي فرنگي کشورمان شد تا با انگيزه اي 
مضاعف در مسابقات بعدي شرکت کنند. به نظرمي رسد اين کار 
حميد سوريان هم به نوعي خداحافظي از دنياي قهرماني باشد و 
به جاست فدراسيون کشتي و شوراي فرنگي من بعد، از اين نابغه 
ايراني در کادر فني يكي از رده هاي ملي استفاده کند. بدون شك 
تجارب گران او در ميادين مختلف جهاني و المپيكي مي تواند به 

مدد کشتي فرنگي ايران بيايد. 

كشتي گير ملي پوش زير خيمه بيماري و بي توجهي!
ابوالفضل آرميده س��ه ماه پيش بود که موفق به کسب مدال برنز وزن 
42کيلوگرم کشتي آزاد نوجوانان آسيا در کشور تايوان شد تا در ابتداي 
راه با کسب سكوي سوم آسيا چشم به فتح س��كوهاي جهاني داشته 
باشد، اما ديري نپاييد ابوالفضل به جاي مبارزه با حريفان روي تشك 
کشتي به مبارزه با بيماري سخت بر تخت بيمارس��تان دچار شد. در 
حالي که خانواده اين ورزش��كار در تأمين هزينه هاي درمان مستأصل 
شده اند، مسئولان وزارت ورزش، فدراسيون کشتي و صندوق حمايت 
از ورزشكاران تاکنون هيچ س��راغي از اين کشتي گير که فقط سه ماه 

پيش بر سكوي سوم آسيا ايستاده است، نگرفته اند!

مصطفيهاشميطبا

 رئيس سابق سازمان تربيت بدني

بدهكاري 200 ميلياردي استقلال و پرسپوليس
 هفته گذشته وزارت ورزش و جوانان مبلغ بدهي باشگاه پرسپوليس را اعلام 
کرد. محمدرضا گرشاسبي، رئيس هيئت مديره باشگاه پرسپوليس هم از 
بدهي 100 ميليارد توماني اين باشگاه خبر داده بود. حالا نوبت استقلال 
شده که ميزان بدهي هايش مشخص شود. سيدرضا افتخاري، مديرعامل 
باشگاه استقلال در گفت وگو با ايسنا، گفته بود اين باشگاه ۷0ميليارد تومان 
بدهي قبلي دارد. او همچنين مبلغ قرارداد آبي پوشان را در فصل جاري بين 
22 تا 2۸ ميليارد تومان تخمين زد. به اين ترتيب باشگاه استقلال هم در 

مجموع بين 90 تا 100 ميليارد تومان بدهي دارد. 
-------------------------------------------------------------
پايان جشنواره بازي هاي بومي- محلي و عشايري بسيج
جش��نواره بازي هاي بومي- محلي و عش��ايري بس��يج منطقه شمال 
کشور با حضور 16تيم روزهاي پنج ش��نبه و جمعه 29 و 30 مهرماه به 
ميزباني استان گيلان در شهرستان لنگرود در منطقه ساحلي چمخاله 
برگزار شد. در اين جشنواره که به مناس��بت هفته تربيت بدني برگزار 
مي شود، 400 ورزشكار در چهار رش��ته اصلي دال پلان، هفت سنگ، 
کشتي محلي و طناب کشي و چهار رشته فرعي شامل مچ اندازي، پرتاب 
سنگ، لي لي و پرش طول با هم رقابت کردند. در پايان اين جشنواره تيم 
آذربايجان شرقي به مقام قهرماني رسيد و تيم هاي همدان و مازندران در 
رده هاي دوم و سوم قرار گرفتند. کردستان هم به مقام چهارم رسيد و تيم 

کرمانشاه هم به عنوان کاروان برتر اخلاق انتخاب شد. 
-------------------------------------------------------------

جدال ليپي با كرش در ورزشگاه آزادي
سرمربي سابق تيم ملي ايتاليا رسماً هدايت تيم ملي چين را برعهده گرفت. 
مارچلو ليپي، سرمربي سابق ايتاليا که توافقات نهايي براي هدايت تيم ملي 
چين را انجام داده بود، رسماً به عنوان سرمربي تيم ملي چين انتخاب شد. 
تيم ملي فوتبال کشورمان در مرحله نهايي انتخابي جام جهاني 201۸ 
روسيه در بازي برگشت در تاريخ هشتم فروردين 1396 در ورزشگاه آزادي 
ميزبان چين است که تقابل کرش و ليپي در اين بازي جالب خواهد بود. 

شيوا نوروزي

هوليگان هاي وطني در اهواز

در جست وجوي جايي امن!

مسابقات ش��طرنج قهرماني زنان جهان در سال 201۷ ميلادي 
با چهار روز تأخير نس��بت به زمان مقرر به ميزباني ايران برگزار 
مي ش��ود. پيش از اين قرار بود مس��ابقات در 1۸ بهمن ماه تا 11 
اسفند برگزار شد، اما در نشس��تي که مهرداد پهلوان زاده، رئيس 
فدراس��يون ش��طرنج ايران با قائم مقام رئيس فدراسيون جهاني 
شطرنج در آتن داشت، مقرر شد اين رقابت ها از 22 بهمن ماه در 

تهران آغاز و تا 15 اسفند ماه ادامه داشته باشد. 64 شطرنج باز برتر 
جهان از 26 کش��ور در اين رقابت ها حضور دارند، اين مسابقات 
يكي از معتبرترين رويدادهاي شطرنج دنياست و 450 هزار دلار 
جايزه نقدي اين مسابقات است که بين 64 نفر تقسيم مي شود. 
سهم نفر اول 60 هزار دلار است. ضمن اينكه 32 نفر حذف شده 

در مرحله اول نيز 3۷50 دلار دريافت مي کنند.

شروع نقره اي نوجوانان وزنه برداري
حسين سلطاني، وزنه بردار نوجوان ايران در جريان رقابت هاي قهرماني 
نوجوانان جهان در مالزي در دسته 69 کيلوگرم موفق به کسب دو مدال 
نقره و يك برنز شد. در جريان مسابقات اين دسته سلطاني در حرکت 
يك ضرب با ثبت رکورد 131 کيلوگرم مدال برن��ز گرفت. وزنه بردار 
نوجوان کشورمان در دو ضرب 164 کيلو را بالاي سر برد و نقره گرفت 
تا با ثبت رکورد 295 کيلوگرم  مدال نقره مجموع را نيز صاحب شود. در 

اين دسته وزنه بردار امريكايي مقام  نخست را کسب کرد.

تأييد اساسنامه جودو
اساسنامه فدراسيون جودوي ايران از سوي فدراسيون جهاني اين 
رشته تأييد شد. دبيرکل فدراسيون جهاني جودو روز 2۸ مهر ماه 
ضمن تأييد اساسنامه فدراسيون جودو آن را منطبق با اساسنامه 
فدراسيون جهاني اعلام کرد. در نامه ارسالي ژان لوك روژه آمده است: 
»براساس اطلاعات ما افراد شرکت کننده در مجمع عمومي جودو 
رؤساي هيئت ها، مديران باش��گاه ها، مربيان، ورزشكاران و داوران 

بوده اند که منطبق با اساسنامه فدراسيون جهاني است.«

22 بهمن آغاز شطرنج قهرماني زنان جهان در ايران

جوانمردي، برترين ورزشكار زن ماه سپتامبر
س��اره جوانمردي، بانوي طلايي تيران��دازي پارالمپي��ك ايران که 
در پارالمپي��ك ري��و موفق به کس��ب دو م��دال طلا ش��د، در ادامه 
افتخارآفريني هاي خود عنوان برترين ورزشكار زن ماه سپتامبر را به 
خود اختصاص داد. هفته گذشته اسامي شش ورزشكار زن از سوي 
کميته بين المللي پارالمپيك براي کسب عنوان برترين ورزشكار اعلام 
شد که بانوي طلايي ايران با کسب 41 درصد آرا عنوان برترين ورزشكار 
زن ماه سپتامبر را از آن خود کرد، پس از او ورزشكار ايتاليايي دوم شد.

دنياحيدري
گزارش

فريدونحسن
منهايفوتبال

مي خواهم چيزهاي زيادي از كرش بياموزم
کسب عنوان سومي تيم ملي فوتسال در جام جهاني کلمبيا از آن دست نتايجي بود 
که کمتر کسي باورش را داشت، اينكه ورزش ايران سرانجام در يك رشته تيمي 
موفق به کسب مدال جهاني شود را شاگردان محمد ناظم الشريعه تحقق بخشيدند 
تا حالا نگاه ها هم به فوتسال و هم به سرمربي آن تغيير پيدا کند. ناظم الشريعه 
که پيش از مسابقات مورد انتقاد قرار گرفته بود، حالا با خيالي راحت تر از قبل از 
شرايط سخت آن روزها مي گويد: »تنها کس��ي که به من از صميم قلب تبريك 
گفت، کارلوس کرش بود،  چون حرفه اي است و منطقي فكر مي کند. قرار 
است جلسه اي با او داشته باشم و چند ساعتي صحبت کنم که به لحاظ 
حرفه اي حتماً بسيار مفيد خواهد بود، مي خواهم چيزهاي زيادي از 
او ياد بگيرم چيزهايي که کسي در ايران نمي داند.« ناظم الشريعه 
ادامه داد: »من يك سال خيلي حرف ها شنيدم. گفتند اين آدم که 
سرمربي تيم ملي شده، بسيار کوچك است. کوچكي آدم ها مگر 
دست شماست، خدا مشخص مي کند چه کسي کوچك است. 
بسيار هستند که از جايگاه بزرگي برخوردارند ولي ذات کوچكي 
دارند. من مثل خيلي ها چسبيده به فوتبال نيستم و کار خودم را 

انجام مي دهم و به اين هجمه ها اهميتي نمي دهم.«

نمي خواهم با يك طلا خداحافظي كنم
اين روزها شنيدن نام کشتي مترادف شده است با نام حسن يزداني، جوان اول کشتي آزاد 

ايران و مرد طلايي اين رشته در المپيك 2016 ريو، هرچند که جوان کشتي ايران راهي 
طولاني براي تكرار موفقيت در پيش دارد و خود او و مربيانش به خوبي مي دانند پيمودن 
اين مسير سخت تنها با تلاش و کوشش و مغرور نشدن ميسر است. يزداني در اين رابطه 
مي گويد: »من تازه اول راه هستم و نمي توانم چيزي در خصوص آينده پيش بيني کنم، 

البته براي خودم برنامه ريزي و هدف گذاري کرده ام، به هيچ عنوان نمي خواهم با يك 
طلاي المپيك ريو از کشتي خداحافظي کنم، بنابراين تلاش مي کنم تا روزي که 

توان دارم براي کشتي ايران افتخارآفرين باشم.«  قهرمان ۷4 کيلوگرم 
کشتي المپيك حرف هايش را اينگونه ادامه مي دهد: »هيچ وقت 
به انتهاي مس��ير در ورزش حرفه اي فكر نكرده ام، چون معتقدم 
مسيري است که انتها ندارد.  بنابراين تا جايي که در توانم باشد 
در مسابقات شرکت مي کنم. خوشحالم که توانسته ام طلسم 
کسب  مدال طلا در المپيك براي کش��تي آزاد را بشكنم و با 
وجود شايسته هايي چون رحيمي اين موفقيت نصيب من 
شد.  مي خواهم هميشه بهترين باشم چون معتقدم که شايد 

فرصت ديگري در کار نباشد که بتوان جبران کرد.«


